



# النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

15 تموز (يوليو) 2024

## Egypt Africa's Top Investment Destination For 2023

The United Nations Conference on Trade and Development (UNCTAD) revealed that Egypt has become the top investment destination in Africa for the second year in a row, despite the global economic repercussions. While it ranked 32nd globally in attracting foreign direct investment in 2023.

According to UNCTAD, foreign direct investment in Egypt accounted for 18.6 percent of total investments in Africa, which amounted to \$ 52.6 billion in 2023. The report showed the emergence of Egypt as an investment destination in the automotive, pharmaceutical, and electronics sectors, and the introduction of a one-stop shop system to facilitate investment procedures in 2023. The report indicated that Egypt recorded an increase in investment flows since 2014 amounting to \$ 9.8 billion in 2023, compared to \$ 9 billion in 2019, and \$ 4.6 billion in 2014.

Source (Al Khaleej Emirati Newspaper, Edited)



## مصر الوجهة الاستثمارية الأولى في إفريقيا لعام 2023

كشفت مؤتمر الأمم المتحدة للتجارة والتنمية «أونكتاد»، عن حلول مصر كوجهة استثمارية أولى في إفريقيا للعام الثاني على التوالي، رغم التداعيات الاقتصادية العالمية. في حين احتلت المركز 32 عالمياً في جذب الاستثمار الأجنبي المباشر لعام 2023.

ووفق «أونكتاد» بلغت نسبة الاستثمار الأجنبي المباشر في مصر 18.6 في المئة من إجمالي الاستثمارات في إفريقيا التي بلغت 52.6 مليار دولار عام 2023. وأظهر التقرير بروز مصر كوجهة استثمارية في قطاعات السيارات والأدوية

والإلكترونيات، وإدخال نظام الشباك الواحد لتسهيل الإجراءات الاستثمارية في عام 2023. وبين التقرير أن مصر سجلت زيادة في التدفقات الاستثمارية منذ عام 2014 بلغت 9.8 مليار دولار عام 2023، مقارنة بـ 9 مليارات دولار عام 2019، و 4.6 مليار دولار عام 2014.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)

## Foreign Investment Inflows Spur Moroccan Hotel Activity

Morocco's hotel sector received more investment in the first half of 2024 by 7 percent year-on-year. The Moroccan government supports the tourism industry with various programs due to its creation of about 2.5 million jobs and its contribution to the foreign currency balance of about \$ 10.5 billion last year.

Morocco presents itself as a stable destination, both politically and socially compared to other countries in the region, and therefore relies heavily on the tourism sector as one of the main sources of hard currency along with exports, industry, and direct investment. Last year saw the opening of 135 new hotel units, with a total investment of \$ 780 million, a figure that the government seeks to increase in the coming years as the need for new facilities is expected to rise, especially after the country won the bid to host the 2030 World Cup.

Source (Al-Arab Newspaper of London, Edited)

## تدفق الاستثمارات الأجنبية يحفز نشاط الفنادق المغربية

حظي قطاع الفنادق المغربي بالمزيد من الاستثمارات في النصف الأول من عام 2024 بمقدار 7 في المئة على أساس سنوي. وتدعم الحكومة المغربية صناعة السياحة ببرامج متنوعة نظراً لتوفيره قرابة 2.5 مليون فرصة عمل، ومساهمته في دعم رصيد العملة الصعبة بنحو 10.5 مليار دولار العام الماضي.

ويقدم المغرب نفسه كوجهة مستقرة، سواء من الناحية السياسية أو الاجتماعية مقارنة بالبلدان الأخرى في المنطقة، ولذلك يعول على قطاع السياحة كثيراً كأحد أبرز الموارد الرئيسية للعملة الصعبة إلى جانب الصادرات والصناعة والاستثمار المباشر.

وشهد العام الماضي افتتاح 135 وحدة فندقية جديدة، عبر ضخ استثمارات إجمالية بقيمة 780 مليون دولار، وهو رقم تسعى الحكومة لزيادته في السنوات المقبلة مع توقع ارتفاع الحاجة إلى منشآت جديدة خاصة بعد أن فازت البلاد باستضافة مونديال 2030.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرف)





## روسيا: 5 في المئة نمو إجمالي الناتج المحلي

كشف رئيس الوزراء الروسي ميخائيل ميشوستين عن ارتفاع الناتج المحلي الإجمالي للبلاد خلال الأشهر الخمسة الأولى من هذا العام بنسبة 5 في المئة "وهو أعلى بكثير من التوقعات".

ولفت ميشوستين في اجتماع حول القضايا الاقتصادية، إلى أنه "سنناقش الوضع الحالي في الاقتصاد، حيث لا تزال الديناميكيات مُرتفعة".

ونوّه إلى أنه "في شهر مايو تسارع النمو قليلاً مقارنة بشهر أبريل، إلى 4.5 في المئة، وإذا أخذنا بعين الاعتبار الإحصاءات لمدة خمسة أشهر، فقد

ارتفع الناتج المحلي الإجمالي 5 في المئة مقارنة بالفترة السابقة نفسها". وكانت كشفت الجمارك الاتحادية الروسية عن خسارة المُستوردين من الدول غير الصديقة على مدى عامين من العقوبات حوالي 21 تريليون روبل (256.5 مليار دولار) بسبب عدم حصولهم على البضائع الروسية.

المصدر (صحيفة الراية القطرية، بتصرف)

## Russia: 5 Percent GDP Growth

Russian Prime Minister Mikhail Mishustin revealed that the country's GDP during the first five months of this year rose by 5 percent, "which is much higher than expected."

At a meeting on economic issues, Mishustin noted that "we will discuss the current situation in the economy, where dynamics remain high."

He noted that "in May, growth accelerated slightly compared to April, to 4.5 percent, and if we take into account statistics for five months, the gross domestic product increased by 5 percent compared to the same previous period." The Russian Federal Customs revealed that over two years of sanctions, importers from unfriendly countries lost about 21 trillion rubles (\$256.5 billion) due to their failure to obtain Russian goods.

Source (Al-Raya Qatari Newspaper, Edited)



## Chinese Economy Witnesses a Slowdown in the Second Quarter Of 2024

China's economy expanded at a slower-than-expected annual rate of 4.7 percent in the second quarter, focusing on signs of improvement in factory output, income, and investment.

According to data released by the Chinese government, this is sharply lower than the annual growth pace of 5.3 percent seen in China in the first quarter of this year.

Weak consumer demand and lower government spending are weighing on growth in the world's second-largest economy.

The National Bureau of Statistics revealed that the economy grew by 5 percent in the first half of the year, a target set by the government for growth of about 5 percent.

Source (Al Arabiya.net Website, Edited)



## الاقتصاد الصيني يشهد تباطؤاً في الربع الثاني 2024

توسّع اقتصاد الصين بمعدل سنوي أبطأ من المتوقع بنسبة 4.7 في المئة في الربع الثاني من العام الحالي، مع التركيز على علامات التحسن في إنتاج المصانع والدخل والاستثمار.

وبحسب بيانات صادرة عن الحكومة الصينية فإن ذلك يقل بشكل حاد عن وتيرة النمو السنوية البالغة 5.3 في المئة التي شهدتها الصين في الربع الأول من العام الحالي.

ويؤثر ضعف الطلب الاستهلاكي وانخفاض الإنفاق الحكومي يؤثران على النمو في ثاني أكبر اقتصاد في العالم.

وكان المكتب الوطني للإحصاء كشف عن نمو الاقتصاد بمعدل 5 في المئة في النصف الأول من العام، وهو الهدف الذي حددته الحكومة لنمو يبلغ نحو 5 في المئة.

المصدر (موقع العربية نت، بتصرف)

## Bahrain Chamber Discusses Ways of Trade Cooperation with Canada

President of the Bahrain Chamber of Commerce and Industry, Samir Nass, stressed the Kingdom of Bahrain's keenness to strengthen cooperation and partnership with Canada in various vital sectors, praising the bilateral relations between Bahrain and Canada.

This came when he received in his office at the headquarters of the Bahrain Chamber, "House of Traders," the Chairman of the Canadian-Arab Business Council, Dr. Mohammed Al-Sawaf. During the meeting, ways to enhance economic, commercial and financial cooperation were discussed, in addition to investment partnerships between the Kingdom of Bahrain and Canada, and calls for opening horizons of trade cooperation between Canada and Arab countries through the Council and the Union of Arab Chambers. The meeting also highlighted promising investment opportunities and knowledge transfer in key sectors including food security, agricultural technology, pharmaceuticals, and educational and medical tourism.

Source (Bahrain Chamber, Edited)



## غرفة البحرين تبحث سبل التعاون التجاري مع كندا

أكد رئيس غرفة تجارة وصناعة البحرين سمير ناس حرص مملكة البحرين على تعزيز التعاون والشراكة مع كندا في مختلف القطاعات الحيوية، مشيداً بالعلاقات الثنائية بين البحرين وكندا.

جاء ذلك لدى استقباله بمكتبه في مقر غرفة البحرين "بيت التجار" رئيس مجلس الأعمال الكندي العربي الدكتور محمد الصواف. حيث جرى خلال اللقاء مناقشة سبل تعزيز

التعاون الاقتصادي والتجاري والمالي، بالإضافة إلى الشراكات الاستثمارية بين مملكة البحرين وكندا، والدعوة إلى فتح آفاق التعاون التجاري بين كندا والدول العربية من خلال المجلس واتحاد الغرف العربية. كما سلط الاجتماع الضوء على الفرص الاستثمارية الواعدة ونقل المعرفة في القطاعات الرئيسية بما في ذلك الأمن الغذائي والتكنولوجيا الزراعية والأدوية والسياحة التعليمية والطبية.

المصدر (غرفة البحرين، بتصرف)

## Kuwait Loses More Than \$100 Billion from Its "Reserve" Balance

Kuwaiti Minister of Finance and Minister of State for Economic Affairs Anwar Al-Mudhaf warned that the balance of the Kuwaiti General Reserve is close to running out.

During the first general budget forum for 2024, Al-Mudhaf explained that "the balance of Kuwait's general reserve decreased from 33.6 billion dinars (\$ 110 billion) in 2015 to less than 2 billion dinars (\$ 6.5 billion) in the fiscal year 2023-2024, due to the continuous withdrawal to cover the devastating fiscal deficit."

"The large balance of reserves in the past helped us to overcome the last 4 years, while we are now at a crossroads, and we need to make decisive decisions to address this situation," he explained.

The Minister of Finance confirmed that the cumulative deficit for the period between the fiscal year 2015-2016 and the fiscal year 2023-2024 is more than 30 billion dinars.

Source (Al Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)

## الكويت تخسر أكثر من 100 مليار دولار من رصيده «الاحتياطي»

حذّر وزير المالية ووزير الدولة للشؤون الاقتصادية الكويتي أنور المذف، من أن رصيده الاحتياطي العام الكويتي يقترب من النفاد.

وأوضح المذف، خلال ملتقى الميزانية العامة الأول لعام 2024، أنه "انخفض رصيده الاحتياطي العام الكويتي من 33.6 مليار دينار (110 مليارات دولار) في 2015 إلى أقل من مليارين (6.5 مليار دولار) في العام المالي 2023 - 2024،

وذلك بسبب لسحب المستمر لتغطية العجز المالي المدمر".

وأوضح أنّ "الرصيد الكبير للاحتياطي في السابق ساعدنا على تجاوز الـ 4 سنوات الماضية، بينما نحن الآن في مقترق طرق، ونحتاج إلى اتخاذ قرارات حاسمة لمعالجة هذا الوضع".

وأكد وزير المالية أنّ العجز التراكمي للفترة ما بين السنة المالية 2015 - 2016 والسنة المالية 2023 - 2024 أكثر من 30 مليار دينار.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصريف)



## Oil Prices Rise amid Political Uncertainty in America and the Middle East

Oil prices returned to rise on Monday amid political uncertainty in the United States and the Middle East, dissipating some of the pressures of the rising dollar and weak demand in China.

Brent crude futures rose 15 cents, or 0.2 percent, to \$85.18 a barrel, after closing 37 cents lower on Friday. US West Texas Intermediate crude recorded \$82.41 per barrel, up 20 cents, or 0.2 percent.

Oil prices offset the influence of the dollar, which rose after a failed assassination attempt on US presidential candidate Donald Trump. In the Middle East, talks aimed at ending the war have stalled.

Source (CNBC Arabia website, Edited)

## أسعار النفط ترتفع وسط حالة من الغموض السياسي في أميركا والشرق الأوسط

عادت أسعار النفط للارتفاع اليوم الاثنين وسط حالة من الغموض السياسي في الولايات المتحدة والشرق الأوسط، ما بدد بعض ضغوط ارتفاع الدولار والطلب الضعيف في الصين.

وصعدت العقود الآجلة لخام برنت 15 سنتاً أو 0.2 في المئة إلى 85.18 دولار للبرميل بعد أن أغلقت منخفضة 37 سنتاً يوم الجمعة. وسجل خام غرب تكساس الوسيط الأمريكي 82.41 دولار للبرميل مرتفعاً 20 سنتاً أو 0.2 في المئة.

وبددت أسعار النفط تأثير الدولار الذي ارتفع بعد محاولة اغتيال فاشلة للمرشح الرئاسي الأمريكي دونالد ترامب. وفي الشرق الأوسط، توقفت المحادثات الرامية إلى إنهاء الحرب.

المصدر (موقع CNBC Arabia، بتصريف)



## UAE...3.8 Percent Growth in the "Central Bank's" Gold Balance

The UAE Central Bank's gold balance rose to 20.36 billion dirhams at the end of last April, an increase of 3.80 percent, or the equivalent of 745 million dirhams, compared to 19.61 billion dirhams at the end of March 2024.

The Central Bank's gold balance increased by 12.19 percent, or the equivalent of 2.21 billion dirhams, during the first four months of 2024, compared to about 18.14 billion dirhams in December 2023.

The Central Bank's gold balance has witnessed remarkable growth over the past years, rising from 4.044 billion dirhams at the end of 2019. Gold is part of the various assets owned by the Central Bank, which include liquid funds, certificates of deposit, and securities held until maturity.

Source (Al Khaleej Emirati Newspaper, Edited)

## الإمارات... 3.8 في المئة نمو رصيده «المركزي» من الذهب

ارتفع رصيده مصرف الإمارات المركزي من الذهب ليصل إلى 20.36 مليار درهم في نهاية إبريل الماضي، بزيادة بنسبة 3.80 في المئة أو ما يعادل 745 مليون درهم، مقارنة مع 19.61 مليار درهم بنهاية مارس 2024.

وارتفع رصيده «المركزي» من الذهب بنسبة 12.19 في المئة أو ما يعادل 2.21 مليار درهم خلال الأشهر الأربعة الأولى من 2024، مقارنة بنحو 18.14 مليار درهم في ديسمبر 2023.

وكان شهد رصيده المصرف المركزي من الذهب نمواً ملحوظاً خلال السنوات الماضية مرتفعاً من 4.044 مليار درهم في نهاية 2019. ويندرج الذهب ضمن الأصول المتنوعة التي يملكها المصرف المركزي، وتشمل أموالاً سائلة، وشهادات إيداع، وأوراقاً مالية محتفظاً بها حتى تاريخ الاستحقاق.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصريف)

